

**Mr. Andre:** Mr. Minister, you indicated earlier to Mr. Hamilton that it was the intention of the government to continue the policy of providing oil west of the Ottawa River line from Canadian sources. Is the Minister prepared to state that that will remain the government's policy, irrespective of any decisions that OPEC might make regarding the price of crude?

**Mr. Macdonald (Rosedale):** As I mentioned in the House, the government proposes to bring forth some studies with regard to an energy policy in general terms. It may well be that the 1961 decision with regard to the essential bifurcation of the Canadian market might be reviewed on that. I would not like to anticipate the energy studies but the policy at the present time is, basically, to bifurcate the market at the Ottawa Valley. Any change in that, of course, would depend on the energy studies, when they are made public.

**Mr. Andre:** I just have one last remark, Mr. Chairman, about something, which you may have stated earlier and which I may have missed. This projected total demand is essentially an extrapolation of things that have occurred over the last little while and there is no component of price in here, nor alternate energy sources or any other such elements. Is that correct?

**Mr. Stabback:** It is the board's best estimates of the requirement for domestic oil west of the Ottawa Valley line based on all the factors that have gone into its projections for energy requirements.

**Mr. Andre:** Is one of those factors price?

• 2205

**Mr. Stabback:** I assume that price is in it. I cannot tell you from my own personal knowledge to what extent it is in here. However, it is certainly part of the projection in determining energy requirements generally.

**Mr. Andre:** I have one more comment. I notice one important . . .

**The Chairman:** Mr. Andre, I notice it is 10:00 o'clock. We did not discuss at the outset how long we were going to sit. I tried to see the hands that were raised, and there are still some questions. I understand we had agreed to meet a second time.

**Mr. Andre:** Mr. Chairman, it would not be 10:00 o'clock if we had in fact stuck to the original rules.

**The Chairman:** I know. But if you sit here in the Chair without completely cutting anyone off, it is a very difficult thing to do.

**Mr. Bawden:** It is only 8:00 o'clock in Calgary.

**Mr. Macdonald (Rosedale):** It is 11:00 o'clock in Halifax.

**Mr. Chairman:** What is the wish of the committee, to adjourn and meet again or two carry on?

**Some hon. Members:** Carry on.

**Mr. McRae:** And meet again.

**The Chairman:** I think Mr. Harding has a question.

**Mr. Harding:** Mr. Chairman, I was going to suggest we adjourn. It is obvious that we cannot complete this tonight. I think Mr. Hamilton has suggested that we have a report on developing power patterns at the next meeting. However, I do not think we have exhausted this by any means at all.

**M. Andre:** Monsieur le ministre, vous avez dit à M. Hamilton que le gouvernement a l'intention de poursuivre sa politique visant à approvisionner en pétrole canadien la région située à l'ouest de la rivière Ottawa. Le ministre peut-il confirmer que cette politique sera maintenue, quelles que soient les décisions de l'Office relativement au prix du pétrole brut?

**M. Macdonald (Rosedale):** Ainsi que je l'ai dit à la Chambre, le gouvernement a l'intention d'effectuer des études au sujet de la politique énergétique générale. Il se pourrait que la décision prise en 1961 de diviser en deux le marché canadien soit revue à cette occasion. Quoi qu'il en soit, la politique actuellement en vigueur voit à la division du marché selon une ligne longeant la Vallée de l'Ontario. Une modification éventuelle dépendra des résultats des dites études lorsque celles-ci seront rendues publiques.

**M. Andre:** Une dernière question, monsieur le président, concernant un point qui a déjà peut-être été mentionné mais qui m'a échappé. Les prévisions de la demande globale sont essentiellement une extrapolation des données très récentes, elles ne tiennent nullement compte des facteurs prix, d'autres sources d'énergie, et cetera. Est-ce exact?

**M. Stabback:** Ce sont les prévisions faites par l'Office concernant les besoins en pétrole d'origine canadienne dans les régions situées à l'ouest de la Vallée de l'Ontario, prévisions qui tiennent compte de tous les facteurs pouvant servir à l'établissement de projections des besoins énergétiques.

**M. Andre:** Le prix ne constitue-t-il pas un de ces facteurs?

**M. Stabback:** Je suppose que les prix constituent un facteur bien que je ne sache pas vous dire au juste à quel point. Il est certain toutefois qu'il a joué un rôle dans la projection des besoins énergétiques généraux.

**M. Andre:** J'ai une dernière observation.

**Le président:** Monsieur Andre, il est 10 heures. La durée de la séance n'a pas été fixée. Je vois que certains députés désirent encore poser des questions. Une seconde réunion a été prévue je crois.

**M. Andre:** La séance n'aurait pas duré jusqu'à 10 heures si l'on avait respecté les règles prévues à l'origine.

**Le président:** Je le sais. Mais la présidence d'une séance n'est guère facile à exercer.

**M. Bawden:** Il n'est que 8 heures à Calgary.

**M. Macdonald (Rosedale):** Il est 11 heures à Halifax.

**Le président:** Le Comité désire-t-il lever la séance, tenir une autre réunion ou poursuivre celle-ci?

**Des députés:** Poursuivre celle-ci.

**M. McRae:** Et tenir une autre réunion.

**Le président:** M. Harding voudrait poser une question.

**M. Harding:** Monsieur le président, je propose qu'on lève la séance, car il est évident que nous n'aurons pas fini ce soir. M. Hamilton avait suggéré que lors de notre prochaine réunion, nous examinions un rapport sur l'évolution des besoins énergétiques. Encore il me semble que nous n'avons pas encore épuisé cette question.